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رویدادها

اکران ویژه فیلم »خاکستر و برف« 
برای مادران شهید

م��ادر ش��هید به��روز صب��وری و ش��هید 
داوود منص��وری به همراه جمع پرُش��وری از 
مادران ش��هدای منطقه 17 تهران به تماشای 
»خاکستروبرف« نشس��تند و روزی ماندگار را 
در تاری��خ اکران یک فیل��م در ایران رقم زدند. 
مادر شهید بهروز صبوری بعد از نمایش فیلم، 
به دعوت روح الله سهرابی کارگردان »خاکستر و 
برف« روی س��ن رفت و گفت: بهروز مرا بعد از 
31 س��ال با آزمایش DNA شناسایی کردند. 
عازم مش��هد ب��ودم که یک دفعه خب��ر دادند 
بهروز پیدا شده است. چمدان های سفرم را باز 
کرده بودند ولی من گفت��م می روم پابوس آقا 
امام رضا )ص( و بعدش م��ی روم دیدن بهروز. 
در این مراس��م که خانواده های شهدا به همراه 
ق��اب عکس پسرانش��ان برای تماش��ای فیلم 
آم��ده بودند، این ص��دای هق هق گریه بود که 
هر گوش��ه سالن شنیده می ش��د. مادر شهید 
منصوری هم به دعوت کارگردان فیلم روی سن 
آمد و گفت: خیلی خاطره از ش��هیدم دارم. اما 
همیش��ه می گویم اگر یک پسر از دست دادم، 
خدا با وجود شما، صدها فرزند دیگر نصیب من 
کرد. در ادامه مراسم روح الله سهرابی کارگردان 
فیلم »خاکستر و برف« که کنار مادران شهید 
ایستاده بود، گفت: از زمان ساخت فیلم همیشه 
اس��ترس این لحظه و روبه رو شدن با خانواده و 
مادران شهدا را داش��تم. همه  آنچه باید گفته 
شود را مادران شهید گفتند. این فیلم و کارهایی 
از این دست در مقابل عظمت شهیدان مان یک 
ش��وخی است. امیدوارم س��اخت از این دست 
فیلم ها، گهگاهی برایمان یادآور ش��ود که این 
ملت چه مسیری را طی کرده است و چه راهی 

را می خواهد ادامه دهد.

 وقتی شاعر انگلیسی تحت تاثیر 
امام حسین)ع( شعر سرود

جستیس آ. راسل، شاعر انگلیسی که تحت 
تأثیر شخصیت امام حسین)ع( قرار گرفته  بود، 
ش��عری در ثنای ایشان سرود. امام حسین)ع( 
آغازکننده مس��یری در تاریخ بشریت بود که 
منجر به مواجهه دائمی حق و باطل ش��د و هر 
آزادمردی در جهان با خواندن ماجرای عاشورا 
و آنچه بر سر خاندان رسول خدا رفته چاره ای 
ندارد جز همراهی با این کاروان همیشه سازنده 
تاریخ.  شاعر انگلیس��ی زبان جستیس آ. راسل 
یکی از افرادی است که تحت تاثیر حماسه امام 
حسین)ع( قرار گرفته  است. او در روایت آنچه 
بر امام حسین)ع( رخ داده، شعری سروده است. 
او می گوید: »آنها دهان مبارک امام حسین )ع( 
را با ش��اق های خود نواختند؛ این همان بدن 
پاکی اس��ت که بینندگان را مسحور می کرد، 
خونی که از رگ های مبارکش ریخته و خشک 
شده، معجونی آسمانی است که تا کنون هیچ 
چیز با چنین رنگ الهی، رنگین نش��ده است. 
ای زمین برهنه و خش��ک کرب��ا که در تو نه 
علفی است و نه سبزه ای، برای ابد آهنگ حزن 
و آه بر تو پوشیده باد، زیرا در سرزمین تو بدن 
مقدس و پاره پسر فاطمه)س( افتاده است که 

روح خویش را به خدا تقدیم کرد«.

دبیرشورای سیاستگذاری سینمای هنر و تجربه:
بی بی سی و VOA، با آمدن »هنر و 
تجربه« مشکل تأمین فیلم پیدا کردند

امیرحس��ین علم الهدی گفت: گروه هنر و 
تجربه رابطه مستقیمی با امنیت ملی دارد، چرا 
که فیلمسازها امیدوار به فعالیت در ایران شدند. 
به گزارش تسنیم، دبیر شورای سیاستگذاری 
س��ینمای هنر و تجرب��ه افزود: بی بی س��ی و 
VOA از زمان��ی که ما آمدیم دچار مش��کل 
تامین فیلم شدند. خود آنها گفته اند ما زمانی 
که هنر و تجربه نبود راحت تر می توانستیم فیلم 
تهیه کنیم و حالا مش��کل داریم! برای همین 
اس��ت که می گویم شکل گیری »هنروتجربه« 
رابطه مستقیم با امنیت ملی، افزایش کار، امید، 
شکل گیری کس��ب و کار خرد و افزایش تعلق 

خاطر فیلمسازها به این نظام دارد.

انتشار کتاب »مُحرم نامه«
کتاب »مُحرم نامه« با موضوع اشعار، نوحه ها، 
روضه ها و س��بک های ویژه به همراه یک لوح 
فشرده به همت سازمان بسیج مداحان منتشر 
شد. به گزارش نسیم، این کتاب شامل چندین 
بخش کلی از جمله اشعار منتخب، گلچین شعر، 
سبک و روضه مداحان نخبه قشر، بخش ویژه 
شور، نوحه، واحد، دودمه، شعر و سبک تولیدی 
و مناسبتی ماه محرم، شورهای دفاع مقدس و 
بصیرتی بخش ویژه زمین��ه و زمزمه واحد و... 
اس��ت که تقریباً نیاز مداحان را در ایام محرم 

برای اجرای مراسمات تأمین خواهد کرد.

چاپ »چهار گفتار« رهبر انقلاب 
درباره آثار حادثه  عاشورا 

کتاب »چهار گفتار در تبیین زمینه ها، علل 
و آثار حادثه  عاشورا« در برگیرنده 4 سخنرانی 
بس��یار مهم رهبر معظم انقاب درباره  حادثه  
عاشوراس��ت که در آن با نگاهی نو، زمینه های 
تاریخی فاجعه  عاش��ورا، نظریه  صحیح درباره  
فلسفه  قیام حس��ینی و درس ها و عبرت های 
گوناگون آن، برای نسل امروز تحلیل و تبیین 
شده است.  به گزارش تسنیم، انتشارات انقاب 
اسامی، تاکنون چند اثر عاشورایی برگرفته از 
بیانات رهبر معظم انقاب اسامی منتشر کرده 
است که »چهار گفتار در تبیین زمینه ها، علل 
و آثار حادثه  عاش��ورا« یکی از آنهاست. این اثر 
شامل 4 گفتار مهم از رهبر انقاب در سال های 
71، 74، 75 و 77 اس��ت که به دلیل اهمیت 
خاص موضوع و محت��وای آن، در مجموعه ای 
مستقل منتشر شده  است.  رهبر معظم انقاب 
در این گفتارها با ارائه  ش��واهد متعدد تاریخی 
از صدر اس��ام و تاریخ معاصر، تبیین کرده اند 
که چگونه بی بصیرتی، غفلت بویژه دل سپردگی 
خواص به دنیا و مطامع نفس��انی، باعث لغزش 
آنان شد و عوام را نیز به انحراف کشاند و همین 
دنیادوس��تی خواص بود که زمینه ساز تبدیل 
خافت به پادشاهی، به مقام عالم دینی رسیدن 
کعب الاحبارها و به مسلخ رفتن حسین بن علی ها 

در تاریخ شد. 

فروش 30 هزار نسخه ای »نامیرا« 
در پویش کتابخوانی روشنا

مدیر مؤسس��ه نش��ر معارف از ف��روش 30 
هزار نس��خه بهینه و ارزان ش��ده رمان »نامیرا« 
طی روز های نخس��ت پویش مطالعاتی روش��نا 
پیرامون این کتاب خبر داد. به گزارش تس��نیم، 
مس��عود پیرمرادیان، مدیر نشر معارف و مسؤول 
پویش ملی کتابخوانی روشنا با اشاره به برگزاری 
چهارمی��ن دوره از این پوی��ش با محوریت رمان 
»نامیرا«، گفت: در ایام ماه محرم یکی از اهدافی 
که توسط مردم ما تعقیب می شود، تعقل و کسب 
بینش نسبت به ماجرای عاشوراست که منجر به 
پیوند خوردن شور و معنویت با یکدیگر می شود. 
ب��ا توجه به اینکه یکی از راه هایی که می تواند به 
معنویت موجود در واقعه عاش��ورا عمق ببخشد 
مطالعه اس��ت، ما در پویش روشنا سعی کردیم 
کمپینی از اهالی دانایی را گرد هم جمع کرده و به 
کمک آنها برای مطالعه پیرامون این واقعه کاری 
انجام دهیم. نامیرا، رمانی تاریخی است که ریشه 
در واقعیت کربا دارد. عنوان این کتاب نیز همین 
مساله را تداعی می  کند و تاکید به روی فراموش 
نشدن نام کربا و واقعه عاش��ورا دارد. این رمان 
تحلیلی دارد که به زیبایی تمام توانس��ته هنر و 
تحلیل تاریخ را با خود تلفیق کند. پیرمرادیان در 
ادامه با اشاره به این پویش تصریح کرد: چهارمین 
پویش کتابخوانی روشنا با محوریت رمان نامیرا در 
4 مرحله  با همکاری 6 ناشر و 2 مرکز پخش در 

دست اجراست. 

نمایش عاشورایی »حلقه« 
نقد می شود 

جلسه  نقد و بررسی نمایش »حلقه« با حضور 
رضا آشفته و صمد چینی فروشان در حوزه هنری 
برگزار می ش��ود.  به گزارش روابط عمومی مرکز 
هنرهای نمایشی حوزه هنری، جلسه  نقد و بررسی 
نمایش »حلقه« به نویسندگی و کارگردانی حمید 
ابراهیم��ی، )ام��روز( پس از اجرا، ب��ا حضور رضا 
آشفته و صمد چینی فروشان، منتقدان تئاتر در 
تماشاخانه  مهر برگزار می شود. »حلقه« درباره زن 
و مردی است که بعد از حادثه کربا بر سر اینکه 
امام حسین)ع( در کربا چگونه به شهادت رسید، 
بحث دارند، چرا که زن عاشق امام و مرد دشمن 
امام اس��ت. در این نمایش که در بخش میهمان 
بیست وچهارمین جشنواره  سراسری تئاتر سوره 
ماه به صحنه رفته بود، بازیگرانی چون عمار تفتی، 
ماریه ماشااللهی، شیما داوودی، مهدی کازرانی، 
صابر کریمی، مجید ترکس��تانی، یزدان نظری و 
بهمن فکوری به ایفای نقش می پردازند.  گفتنی 
است، نمایش »حلقه« به نویسندگی و کارگردانی 
حمید ابراهیمی تا 5 آبان ماه س��اعت 18:30 در 

تماشاخانه  مهر پذیرای عاقه مندان خواهد بود.

ساخت فیلمی درباره تنهایی زوج ها
فیلم کوتاه »بی حوا« به نویسندگی و کارگردانی 
کمیل روحانی با اتمام مراحل فیلمبرداری و فنی 
آماده نمایش شد. این فیلم، داستانی از تنهایی ها 
و پریشان حالی های زن و مردی است که هر یک 
تنها در خیال با هم زندگی می کنند و از این فراغ 
در رنج و عذاب به سر می برند. تهیه کننده این اثر 
کمی��ل روحانی به همراه امیر روحانی اس��ت که 

آماده شرکت در جشنواره است.

مرتض�ی اسماعیل دوس�ت: مهدی پاکدل و ایمان 
افشاریان از سابقه سال ها دوستی به ساخت اولین 
فیلم سینمایی مش��ترک با نام »فردا« رسیدند و 
این ش��ب ها همچنان در صحنه رفاقت، برداشتی 
از رمان جاودانه داستایوفس��کی را در هم کیش��ی 
ادبی��ات کاس��یک و هنر م��درن به تماش��اخانه 
مسعودیه آورده اند. از این رو ساعاتی پیش از اجرای 
نمایش »جنایت و مکافات« با آنها همکام ش��دم 
تا در زمینه های مختلف گپی دوس��تانه بزنیم و با 
توجه به ت��م درونی مرگ در فیلم »فردا« به نظرم 
 رس��ید که محور گفت وگو درب��اره موضوع مغفول 

مرگ اندیشی باشد.
***

  از داستان های معنوی حضرت مولانا برای ساخت 
اولین فیلم خود وام گرفتید. چقدر ارادت و علاقه به 

ادبیات کلاسیک دارید؟
پاکدل: بسیار عاقه مند و پیگیر ادبیات کاسیک 
بوده و هستم. در واقع از زمانی که سواد خواندن و 
نوشتن پیدا کردم، این عاقه به آثار کاسیک در 
من به وجود آمد و اش��عار بزرگان را دنبال کرده و 
لذت می بردم. البته ای��ده فیلم »فردا« متعلق به 
ایمان است که یک سال پیش از ساخت، موضوع 
فیلم را با من در میان گذاش��ت که از 3 داس��تان 
مثنوی معنوی ش��کل گرفته اس��ت. از طرح این 
مساله خیلی خوشحال شدم و چند بار با همدیگر 
فیلمنامه را نوش��ته و بازنویسی کردیم تا به آنچه 

می خواهیم برسیم. 
افشاریان: ادبیات ایران گنجینه بسیار بزرگی است 
که از س��وی مخاطبان و هنرمن��دان چندان مورد 
توجه و استفاده قرار نگرفته است. متاسفانه آنقدر 
که بچه های ما سیندرلا را می شناسند با کاراکتری 
چون سهراب آشنایی ندارند. ادبیات ما بسیار عظیم، 
غنی و عمیق است و حیف است که دست نخورده 
باق��ی بمان��د. ما از ادبیات ارزش��مند خ��ود غافل 
 ش��ده و به دنبال متونی می رویم که بعضا شالوده 

محکمی ندارند. 
  از طریق تم مش�خصی مانن�د مرگ که در فیلم 
»فردا« مش�هود اس�ت، ب�ه داس�تان های مثنوی 
رس�یدید یا در هم�ان ابتدا تصمیم به اس�تفاده از 

حکایت های مولانا داشتید؟
افشاریان: در واقع مکمل هم بودند و خیلی مشخص 
نمی توانم بگویم که در ابتدا کدام یک بیشتر برجسته 
بود، چرا که برای ما ادبیات کاسیک و پایه گذاری 

درست برای طراحی فیلمنامه مهم بود.
  این مس�اله از این لحاظ عنوان شد که شما برای 
اولین س�اخته تان دس�ت به موضوع جهانشمولی 
چون مرگ زدید که می تواند از یک دغدغه شخصی 

نشأت بگیرد.
افشاریان: دقیقا! فارغ از اینکه من و مهدی دلبسته 
ادبیات و مولانا هستیم، بارها در گفت وگوهایمان به 
برداشت های مشترکی درباره مرگ رسیده بودیم و 

درباره این مساله صحبت می کردیم.
پاکدل: آن هم در 40،35 سالگی!

  انگار مرگ اندیش�ی به تازگی می�ان افراد جوان 
سرش�ناس به ی�ک اپیدمی تبدیل ش�ده اس�ت، 
چنانکه در برنامه خندوانه نیز رامبد جوان و عادل 

فردوسی پور به تصور خود از مرگ پرداختند!
افش�اریان: البته چون من و مهدی پدرانمان را در 
نوجوانی از دست دادیم، تجربیات مشترکی در این 
زمینه داشته و با نگاه مشخصی به مقوله مرگ فکر 
می کردی��م و همین دغدغه در فیل��م اول مان هم 

برجسته شد.
پاک�دل: مرگ در تعبیر ظاه��ری و معنای کامی 
خود به شکلی سیاه تصور ش��ده و پرداخت به آن 
چندان مورد توجه قرار نمی گیرد. برای همین ما در 
فیلم »فردا« سعی کردیم به بخشی از مساله مرگ 
بپردازیم که در باور شرقی ها وجود دارد و آن معنایی 

از تولدی دوباره است.
  همان نگاهی که مولانا در اشعار و حکایت های خود 
داش�ته و اشاره به این دارد که هر زمان روح به کمال 

خود برسد، میل سفر به عالم دیگر خواهد یافت.
پاکدل: دقیقا! در دین ما و نزد پیشینیان مان چنین 
تصوری از مرگ که می گویی وجود دارد و این نوع 
مرگ اندیش��ی دیگر تلخ و تاری��ک نخواهد بود. در 
عرف جامعه هم مرگ به عنوان نیستی مطرح نشده 

و همچون شروعی دوباره احساس می شود. 
  ای�ن نقاط عطف مرگ اندیش�ی چگونه در فیلم 
»فردا« طراحی شده است؟ چرا که در داستانک های 
روایت شده شاهد گریز و ترس و واهمه شخصیت ها 

از مقوله مرگ هستیم!
پاکدل: هر کدام از شخصیت ها در این فیلم تصوری 
متفاوت از مرگ و هس��تی دارن��د و عکس العمل 
خاصی از خود بروز می دهند. مثا شخصیت مادر 

اصا مرگ را باور ندارد!
  البته چنین روایت غریب�ی از تصورات مرگ در 
حکایات مولانا هم وجود دارد و در جایی اش�اره به 
دیدگاه خام افرادی دارد که به مانند جنینی هستند 
که به دلیل عدم شناخت جهان بیرونی، تمایلی به 
ترک محیط تنگ خود و رسیدن به دنیایی کامل تر 

ندارند!
پاک�دل: مساله دیگر اینکه در فیلم »فردا« اقتباس 
مدرن��ی از حکایات مولانا داش��تیم، چرا که امکان 
داشت در دنیای متفاوت امروزی و برای مخاطبان، 
دیگر فلس��فه و عرفان مولانا قابل پذیرش نباشد و 
برای همین ما س��عی کردیم مابه ازای مدرنی برای 
س��اختار و فرم اثر انتخاب کنیم که این کارمان را 
سخت می کرد. س��عی ما در فیلم »فردا« این بود 
که داس��تان های قابل باوری را به تصویر درآوریم. 
حتی در جاهایی به دلیل وجود فضای متافیزیک به 
سمت رئالیسم جادویی رفتیم اما این نوع روایت هم 

نشانه های باورپذیری برای مخاطب عام دارد.
  مرز باریکی از تخی�ل و واقعیت در فیلم »فردا« 
نمایان است؛ طراحی فضاها و بافت روایی اثر چگونه 

شکل گرفت؟
افش�اریان: در ادبیات خیلی راحت تر می توان وارد 
فضای رئالیسم جادویی شد، همان طور که مارکز 
و نویسندگان دیگر آمریکای لاتین به این مشخصه 
معروف هستند. البته این هم را در نظر داشته باشیم 
که چندین سال پیش از این نویسندگان، ما مولانا را 
داشتیم که در حکایت هایش شکل رئالیسم جادویی 
وج��ود دارد. در فیلم »فردا« همه تاش ما این بود 
که م��رز میان فضاهای رئالیس��م جادویی، رئال و 
سوررئال حفظ شود و برای مخاطب مورد پذیرش 

قرار گیرد. 
  این نوع فضای غبارآلود و ابهام آمیز میان خیال 
و واقعیت در اپیزود دوم فیلم به ش�کلی غلیظ در 
نوع روایت به چشم می خورد. به نظرتان این مرزها 

می تواند مورد فهم مخاطب عام قرار گیرد؟
افش�اریان: فکر می کنم چنین اتفاقی افتاده است، 
چون ما کدها و نشانه هایی در فیلم داریم که ممکن 
است در ابتدا برای تماشاگر عجیب باشد اما می تواند 
به دلایل و چرایی این مس��اله پ��ی ببرد. حتی در 
اپیزودی دیگر هم مادری را می بینیم که در خیال 
خود بدون توپ بدمینتون با دخترش بازی می کند! 
وقتی مخاطب روند ماج��را را دنبال کند، به همه 

پاسخ های خود خواهد رسید. 
پاک�دل: ببینید! برای برخی اف��راد پیش آمده که 
عزیزی را از دست می دهند و مثا بعد از یک هفته 
زن دایی شخص زنگ می زند که من دیشب خواب 
باباتو دیدم که لباس سفیدی تنش بود و گفت برو 
و فان کار را انجام بده! اگر چه ممکن اس��ت این 
خ��واب مورد توجه قرار گیرد اما به هر حال خوابی 
بوده و شاید چندان قطعیت نداشته باشد. ما دوست 
داشتیم در فیلم »فردا« چنین تصوری را در شکل 
روایت پردازی داش��ته باشیم و براس��اس مرزی از 
 واقعی��ت و رویا که ب��رای همه ما باورپذیر اس��ت 

حرکت کنیم.
افش�اریان: این نوع روایت 
مانن��د پازل��ی اس��ت که 
نشانه ها  چینش  براساس 
می توان ب��ه جواب جالبی 
رس��ید. در پاسخ به سوال 
قبلی باید بگویم که برای 
همین اسم فیلم ما »فردا« 
ش��د که خارج از دیروز و 
آینده خواهد بود. ما دیروز 
را دیده ایم و با امروز درگیر 
هستیم اما از فردا چندان 
خب��ر نداری��م و گاه حتی 
غافل هستیم! ما نمی دانیم 
برای مان  اتفاق��ی  که چه 

می افت��د و عکس العمل ما در براب��ر مرگ چگونه 
خواهد بود!

  هراس آدمی نسبت به مرگ گاه به چنان کابوسی 
درمی آی�د ک�ه حتی در تص�وری نارس ب�ه دنبال 
تعویق موعد مرگش باشد، چنانکه مولانا می گوید: 
»می گری�زد از گوا و مقصدش/ کان گوا س�وی قضا 
می خواندش«، این نگاه در اپیزود اول فیلم »فردا« 

به گونه ای از ژانر وحشت رسیده است.
پاکدل: درس��ت اس��ت. البت��ه ما اص��راری به این 
نداش��تیم که به ژانر مش��خص و تفکیک شده ای 
بپردازیم و براساس نیاز فیلم و قواعدی که مدنظر 
بود، در جاهایی از فیلم به سمت وحشت رفته و در 

جایی هم وهم و خیال حاکم است.
  حالا اگر بخواهم به شکلی شخصی تر تصورتان را 

درباره مرگ بدانم، چه پاسخی می دهید؟
افشاریان: واقعیتش این است که اگر ما مرگ را به 
عنوان نیستی و نابودی در نظر می گرفتیم، به هیچ 
وجه سراغ چنین سوژه ای نمی رفتیم. به نظرم وجود 

مرگ ب��ه دور از هرگونه تاریک��ی همچون تولدی 
دوباره خواهد بود و ترس از آن به دلیل ناش��ناخته 
بودن آن است. هر یک از آدم ها ساعتی شنی دارند 
که در مدت زمان خود به انتها می رسد. ما خبر از آن 
زمان مقرر نداریم اما معتقدیم مرگ از رگ گردن به 

ما نزدیک تر است.
پاکدل: در واقع ما در س��نی هستیم که نمی توانیم 
به پایان زندگی بیندیشیم. ما آنقدر انگیزه و عشق 
به زندگی داریم که دوس��ت داریم به لحظه لحظه 
زیس��تن فکر کنیم.  برای همین نوع نگاه ما درباره 
مرگ با افراد مس��ن ی��ا کودکان متفاوت اس��ت. 
 همی��ن نوع نگاه متف��اوت هم در فیلم ما نش��ان 

داده شده است.
  در واق�ع فیلم در خط باریک�ی از مرگ و زندگی 

حکایت می شود.
پاکدل: دقیقا! ایمان به طور کامل گفت که چرا اسم 
فیلم خود را »فردا« گذاشتیم. ما معتقدیم هرکسی 
که دیروز و امروزش را درس��ت زندگی کند، قطعا 
فردای خوبی خواهد داش��ت. حضرت علی)ع( در 
این باره می فرمایند: »هیچگاه اندیش��ه و اندوه روز 

آینده ات را بر اندیشه امروزت ترجیح مده«. 
  برخی از بازیگران ب�ا توجه به نقش های ویژه ای 
که داش�ته اند، دچار وس�واس و دق�ت در انتخاب 
نقش های بعدی می شوند. شما که با نقش ابوطالب 
در فیلم »محمد رس�ول الله)ص(« جاودانه ش�دید، 
فکر می کنید حضور در تئاتر و ایفای نقش برجسته 

راسکولنیکف در راستای همان حساسیت باشد؟
پاک�دل: همین طور اس��ت. برای م��ن ایفای نقش 
ابوطالب مس��ؤولیت بزرگی را به همراه دارد و برای 
همین با دقت بیشتری نقش هایم را انتخاب خواهم 
ک��رد و امیدوارم نقش��ی که ام��روز در تئاتر بازی 

می کنم در ادامه همان رشد فکری باشد. 
  اگر چه پیش از این درباره فیلم »محمد رس�ول 
الله)ص(« ب�ا هم حرف زده 
بودیم، اما بهتر است باز هم 
اشاره ای به آن اثر برجسته 

داشته باشید. 
پاکدل: ب��رای هر بازیگری 
بزرگ تری��ن  در  حض��ور 
پروژه سینمای ایران افتخار 
بزرگی اس��ت و ب��رای من 
هم چنین است. من همه 
تاش خود را برای اجرای 
نقش ابوطالب به کار بستم 
و ش��کر خدا فیلم »محمد 
رسول الله)ص(« مورد توجه 
مردم هم قرار گرفته است.

جش�نواره  در  ش�ما    
مونترال هم حضور داشتید و اکران های ویژه ای به 
فیلم »محمد رسول الله)ص(« تعلق گرفت. دلیل این 

استقبال مخاطبان خارجی را در چه می بینید؟
پاک�دل: اس��تقبال بی نظی��ری از فیل��م »محمد 
رسول الله)ص(« در مونترال شد و مشتاقان بسیاری 
از ادیان، فرهنگ و باورهای مختلف فیلم را دیدند 
و با وجودی که تنها برای اکران افتتاحیه جشنواره 
انتخاب ش��ده بود، چنان مورد توج��ه قرار گرفت 
ک��ه 3 بار دیگر به اکران درآمد که این مس��اله در 
 تاریخ جشنواره های الف دنیا برای اولین بار بود که 

اتفاق می افتاد.
  خاطره خاصی در مواجهه با تماشاگران مونترال 

برایتان پیش آمد؟
پاک�دل: شخصی 12 ساعت پرواز کرده و از جنوب 
آمریکا آمده بود تا فیلم را ببیند. مساله مهم نحوه 
مواجهه تماش��اگر خارجی با اث��ری درباره پیامبر 
اسام)ص( بود. متاسفانه ما به عنوان یک مسلمان 
ب��رای نمای��ش چهره پ��اک دین خ��ود کم کاری 

کرده ای��م، در صورت��ی که درباره دیگ��ر پیامبران، 
فیلم های بس��یاری ساخته شده است. از این رو به 
دلیل تبلیغات نادرس��تی که وجود دارد متاسفانه 
خیل��ی از خارجی ه��ا مس��لمانان را داعش فرض 
می کنند! و درب��اره ایران هم چنین تصوری دارند. 
باورتان نمی ش��ود که می گفتند مگر ایران سینما 
هم دارد؟! این تصورات اشتباه به دلیل کم کاری ما 
پیش آمده است و حالا ساخت فیلمی مانند »محمد 
رس��ول الله)ص(« نگرش متفاوتی را نسبت به دین 
اس��ام و پیامبر والامقام و فرهنگ مسلمانان برای 
خارجی ها پدی��د آورد. در مونترال وقتی این فیلم 
به نمایش درآمد همه تماشاگران تعجب کردند و 
فهمیدند چقدر دین اس��ام شاعرانه و لطیف بوده 
و متفاوت از آن شکل دروغینی است که رسانه های 

خارجی نشان می دهند.
  برخ�ی وهابیون با نگاهی سیاس�ی به این فیلم 

حمله کردند. دیدگاه شما در این باره چیست؟
پاکدل: در مونترال همه متفق القول بودند که فیلم 
»محمد رسول الله)ص(« موجب وحدت مسلمین 
خواهد شد و برخاف خارجی ها، برخی مسلمانان 
به دلایلی نامرتبط حرف هایی درباره فیلم می زنند و 
این در صورتی است که آنها هنوز فیلم را ندیده اند! 
گروه سازنده این فیلم بدون اینکه به دنبال هرگونه 
تفرقه ای باش��د از روایتی بهره برده که هم ش��یعه 
و هم س��نی به آن اعتقاد دارند و س��عی شده نگاه 

شاعرانه ای درباره پیامبر داشته باشیم.
  رم�ان »جنای�ت و مکافات« جزو آثار ش�اخص 
ادبیات کلاسیک است، چقدر در آن غوطه خوردید 
تا ب�ا ق�درت لازم به ایف�ای نقش راس�کولنیکف 

بپردازید؟
پاکدل: »جنایت و مکافات« جزو رمان های محبوب 
من بوده و هس��ت و فکر می کنم 4، 5 باری آن را 
خوانده ام. وقتی ایمان چنین ایده ای را مطرح کرد 
خیل��ی اظهار تمایل کردم و با توجه به نوع نگاهی 
که در ایمان سراغ داشتم احساس کردم اثر ماندگار 
و زیبایی خواهد ش��د و ش��کر خدا این اتفاق افتاد 
و آن درامات��ورژی ک��ه از یک رمان قطور در زمانی 
90 دقیقه ای انجام ش��ده به نظرم فوق العاده است 
و تماش��اگری که حتی رم��ان را نخوانده می تواند 

داستان را دنبال کند.
  آقای افش�اریان! علاقه تان به ادبیات کلاس�یک 
این بار به صحنه نمایش کش�یده ش�د ت�ا یکی از 
شاهکارهای داستایوفسکی منجر به الهام شما در 
کارگردانی نمایش »جنایت و مکافات« شود. با توجه 
به اینکه این کتاب تاکنون بارها منبعی اقتباس�ی 
ب�رای هنرمندان بوده اس�ت و البته غی�ر از فیلم 
ساخته شده توسط کوریس�ماکی فنلاندی، نتایج 
ارزنده ای کس�ب نش�د، تا چه حد به دنبال روایتی 

متفاوت از این اثر بودید؟
افشاریان: »جنایت و مکافات« از نوجوانی مرا درگیر 
کرده بود و با فیلم ساخته ش��ده توسط کولیژانوف 
جذب این اثر شدم. فضای ذهنی رمان و شخصیت 
راس��کولنیکف همیش��ه برایم جالب بود اما هیچ 
وقت جرات نزدیک ش��دن برای اج��رای این اثر را 
نداش��تم. حالا هم با وجودی که س��عی کردم روح 
و اثر داستان داستایوفسکی را حفظ کنم اما باز هم 
برداش��تی از من اس��ت و در واقع آنچه را در بلوغ 
فکری راسکولنیکف مهم بوده است در نمایش خود 

برجسته کرده ام.
  »جنایت و مکافات« سویه های مختلفی را دربرمی گیرد 
که وجدان آدمی، مکافات عمل، رابطه انسان با جهان و 
رستگاری بخشی از آن است. کدام بخش از این مضامین 

در این نمایش مورد توجه بوده است؟
پاکدل: بیهوده نیست که این رمان جزو 10 اثر برتر 
ادبیات شناخته می ش��ود. به نظرم داستایوفسکی 
مانند ی��ک جراح نشس��ته و رش��ته های عصبی 
راس��کولنیکف را بی��رون آورده اس��ت. ب��رای من 
به عنوان بازیگر آنقدر این اثر ارزش��مند اس��ت که 
هرگونه خدشه ای بر آن ترسناک خواهد بود و این 
مسؤولیت س��نگینی را دربر خواهد داشت. ایمان 
در این نمایش یکس��ری موارد کلیدی داس��تان را 
به عنوان نقاط عطف برجسته کرده و فضای روایی 
نمایش هم متفاوت از منبع اولیه اس��ت و براساس 
نگاه ایمان ش��کل گرفته که به نظرم خیلی جذاب 

شده است.

گفت وگوی »وطن امروز« با مهدی پاکدل و ایمان افشاریان 
درباره سینما و تئاتر و مقوله مرگ

به دنبال آسمان فردا

اخبار
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